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شماره 1234 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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پیش بینی رییس کل بانک مرکزی از بازار ارز
رئیس کل بانــک مرکزی با بیان این که 
از دیروز امکان انجام معاملات توافقی در 
بازار متشکل ارزی فراهم شده است گفت: 
باتوجه بــه اینکه انجــام معاملات ارزی 
تسهیل شــده، پیش بینی می شود آرامش 
بیشــتری را در روزهای آینده در بازار ارز 

شاهد باشیم.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ایسنا، علی صالح آبادی در حاشیه 
جلسه روزگذشته هیئت دولت با اشاره به 
برگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخه 
تجاری کشور گفت: در سامانه نیما حواله 
جات را به خوبی پوشــش می دهیم البته 
صرافان و فعالان بازار انتظار داشــتند که 
ما امکان انجام معاملات توافقی را فراهم 
کنیم و طــی توافقی که با صادرکنندگان 
و با صرافان و کانون صرافان انجام شــد 
از هفته گذشــته روز دوشنبه امکان انجام 
معامــلات ارزی به صــورت توافقی و بر 
اســاس مکانیزم بازار در صرافی ها فراهم 

شد.
به گفته رئیــس کل بانک مرکزی امکان 
خوبی برای صادرکنندگان فراهم شد که 
ارز را به نرخی که مدنظرشــان است در 

سامانه عرضه کنند.

وی با بیــان اینکه از دیــروز هم امکان 
انجــام ایــن معاملات در بازار متشــکل 
ارزی فراهم شده اســت، گفت: از دیروز 
تابلوی مشــخصی به نام بازار توافقی در 
بازار متشــکل ارزی ایجاد شــده و این 
معاملات به صــورت توافقی در این بازار 

انجام می شود.
صالــح آبادی افــزود: باتوجه بــه اینکه 
انجــام معاملات ارزی تســهیل شــده، 
صادرکنندگان زیادی از ما تقاضا داشــتند 
که ارزشــان را در این بــازار عرضه کنند 
بنابرایــن پیــش بینی می شــود آرامش 

بیشــتری را در روزهای آینــده در بازار 
ارز شــاهد باشــیم و قیمت ها متعادل تر 

خواهدشد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: روز گذشته 
در شورای پول و اعتبار میزان تسهیلات 
اجاره مسکن تصویب شد بطوریکه میزان 
ودیعه اجاره مسکن در تهران 100 میلیون 
تومان، در کلانشهرها 70 میلیون تومان و 
در سایر مناطق شهری 40 میلیون تومان 

در نظر گرفته شده است.
وی در زمینــه ارائه تســهیلات خرد به 
متقاضیان گفت: امســال باتوجه به اینکه 

تســهیلات مربوط به ازدواج، فرزندآوری، 
ودیعه مسکن و انواع تسهیلاتی دیگر در 
قانون بودجه 1401 دیده شــده پرداخت 
این تسهیلات جزو اولویت هایی است که 
حتمــا نظام بانکی بایــد آن ها را پرداخت 

کند.
رئیــس کل بانــک مرکزی افــزود: روز 
گذشته در شورای پول و اعتبار در مجموع 
مبلغ 40 هزار میلیــارد تومان برای ارائه 
تســهیلات اجاره مســکن به متقاضیان 
تصویب شــد بطوریکه میزان ودیعه اجاره 
مسکن در تهران 100 میلیون تومان، در 
کلانشــهرها 70 میلیون تومان و در سایر 
مناطق شهری 40 میلیون تومان در نظر 

گرفته شده است.
وی در عیــن حــال تصریح کــرد: البته 
این کمک ودیعه اســت و طبعا هزینه ها 
را بصورت کامل پوشــش نمی دهد، ولی 
کمکی است برای افرادی که می خواهند 

مسکن اجاره کنند.
صالح آبــادی افزود: البته هر کســی که 
می خواهد از این تســهیلات استفاده کند 
باید ابتدا در سامانه وزارت راه و شهرسازی 
ثبت نام کند و بعد نســبت به گرفتن وام 

اقدام کند.
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افق بلند دولت برای توسعه آب 
شیرین کن ها در آبهای ایران

صنعت آب شــیرین کن در دنیا از جمله ایران در حال توســعه اســت، اکنــون ۹5 واحد آب 
شــیرین کن در حال ســاخت و بهره برداری اســت که از این تعداد 75 واحد با ظرفیت 1۶۲ 
میلیون متر مکعب در سال فعال است که مقرر شده تا افق 14۲5 این میزان به ۲33 میلیون 

متر مکعب تولید آب شرب در کشور برسد.
صنعت شیرین کردن آب دریاها از سال 1۹۶0 وارد عرصه فعالیت کشورها شد، شاید قبل از 
این هم جسته و گریخته وجود داشته اما قطعا به پیشرفت امروز نبوده است، این صنعت سال 
به سال با شیب تندتری پیش رفت، به طوری که پیش بینی می شود در سال ۲040 تولید آب 
شــیرین از محل نمک زدایی در منطقه منا یعنی شمال آفریقا و خاورمیانه 13 برابر از میزان 
تولیدی در ســال ۲014 شود، این نشان می دهد که نیاز انسان به آب روز به روز بیشتر می 
شود و این زنگ خطری برای منابع آبی طبیعی موجود در کره زمین است؛ اگر قرار باشد این 
روند با این شــتاب پیش رود قطعا خطر این منابع را تهدید خواهد کرد چون توان خودپالایی 
طبیعت هم ظرفیتی دارد و اگر از آن فراتر رود بدون شک مشکلات زیادی بروز خواهد کرد 

که شاید برخی از آنها غیر قابل جبران باشند.
مدیــر مرکز تحقیقــات آب و فاضلاب درباره صنعت آب شــیرین کن و تاثیر آن بر مقابله با 
کم آبی به خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفت: با توجه به کاهش بارندگی، خشکســالی و کم 
شدن منابع آبی و همزمان افزایش جمعیت نیاز به فناوری های نو برای رسیدن به آب سالم 
و شیرین، امری اجتناب ناپذیر است؛ یکی از این فناوری ها، نمک زدایی یا همان صنعت آب 

شیرین کن است که از دریاها به عنوان منبع این فناوری استفاده می کند.
عباس اکبرزاده افزود: امروزه عربســتان و امــارات متحده عربی به عنوان دو قطب در زمینه 
نمک زدایی در دنیا مطرح هســتند، در واقع تقریبا 50 درصــد کل نمک زدایی دنیا در خلیج 

فارس انجام می شود که این دو کشور بالاترین درصد تولید را به خود اختصاص داده اند.
عضو هیات علمی موسسه تحقیقات آب درباره وضعیت ایران در زمینه نمک زدایی در خلیج 
فارس اظهارداشــت: در ایران ۹5 واحد آب شــیرین کن در حال ساخت و بهره برداری وجود 
دارد که از این تعداد 75 واحد از آنها با ظرفیت 1۶۲ میلیون متر مکعب در سال و به عبارتی 
444 هزار متر مکعب در روز برای مصرف آب شرب در حال بهره برداری است؛ همچنین ۲0 
آب شیرین کن هم در حال ساخت است که درصدهای پیشرفتشان متفاوت است، ظرفیت این 
تعداد هم حدود 71 میلیون متر مکعب در سال است که روزانه 1۹5 هزار متر مکعب ظرفیت 
تولیــد را افزایش خواهند داد، به عبارت دیگر با راه اندازی این تعداد در مجموع روزانه حدود 
۶00 هزار متر مکعب آب نمک زدایی شده برای مصرف شرب در کشور تولید می شود، این 

میزان در صنعت بین یک تا یک و نیم میلیون متر مکعب در سال است.
وی ادامه داد: بر اســاس گزارش دفتر برنامه ریزی های کلان منابع آب مقرر شــده که در 
سال 14۲5 میزان ۶00 هزار متر مکعب آب نمک زدایی شده در بخش شرب به 1.7 میلیون 
متر مکعب برســد، همچنین در صنعت هم از یک تا یک و نیم میلیون متر مکعب به 8 تا ۹ 

میلیون متر مکعب برسد.
اکبرزاده گفت: البته برنامه های ما در زمینه توســعه آب شــیرین کن ها نسبت به کشورهای 
حاشــیه جنوبی با حجم خیلی کمتری تعریف شده اســت و البته یک دلیل منطقی برای آن 
وجود دارد، اینکه میزان بارندگی در کشــور ما نســبت به آن کشورها بیشتر است اما واقعیت 
این است که ما دارای یک موهبت بزرگ خدادادی هستیم یعنی در شمال و جنوب کشور به 

آب دسترسی داریم اما به اندازه ای که باید از این منابع استفاده نمی کنیم.
وی ادامه داد: اســتفاده از آب های غیرمتعارف مثل آبهای نمک زدایی شــده بطور مستقیم 
ظرفیت اســتفاده از آب های متعارف )آبهای ســطحی و زیرزمینی( را افزایش خواهد داد به 
عبارت دیگر کشــور را در بســیاری از موارد از اجرای پروژه هــای هزینه بر انتقال آب بین 

حوضه ای بی نیاز خواهد کرد.
مدیر مرکز تحقیقات آب و فاضلاب به افق کشــور در نقشــه راه نمک زدایی در سال 14۲0 
اشاره کرد و گفت: در این نقشه گفتیم که ایران کشوری با  فناوری های نمک زدایی و بهره 
وری بالا مبتنی بر مزیت های بومی با قیمت تمام شده رقابت پذیر در سطح منطقه و کمترین 
تبعات زیست محیطی است؛ این بیانیه چشم انداز نقشه راه ما است و گزارش آن هم مصوب 
شــده، در این نقشه راه مشخص شــد که در حوزه زیست محیطی دنبال چه چیزی هستیم، 
دنبال اینکه نرخ انتشــار گازهای آلاینده را پایین تر بیاوریم، نسبت آب تولید شده به پساب را 

افزایش دهیم و کیفیت پساب خروجی را ارتقاء ببخشیم.
وی اظهارداشــت: همچنین در حوزه فنی دنبال این هســتیم که انرژی مصرفی به ازای هر 
متر مکعب آب تولیدی را پایین بیاوریم یعنی در حوزه اقتصادی هزینه آب تولیدی در هر متر 
مکعب کاهش یابد؛ بر این اســاس آینده فناوری ها را باید در تلفیق با انرژی های نو ببینیم 
یعنی به جای اینکه مانند الان مســتقیم از برق نیروگاه فسیلی استفاده کنیم، از نیروی باد یا 
خورشــیدی استفاده کنیم از آنجا که در افق چشــم انداز صنعت نمک زدایی در کشور جایگاه 

ویژه ای دارد از این رو استفاده از انرژی های نو برای نمک زدایی باید جدی گرفته شود.
اکبرزاده گفت: در این زمینه پروژه های بسیار بزرگی در کشورهای عربستان و امارات متحده 
در حال انجام است یعنی بزرگترین نیروگاه های خورشیدی دنیا قرار است در عربستان احداث 
شود و صادرکننده انرژی جهان باشند، در حالی که ما در این حوزه از عربستان کم که نداریم 

بلکه زیادی هم داریم اما استفاده از آنها نیاز به برنامه ریزی دارد.
وی تاکیدکرد: پاشنه آشیل فناوری این است که چقدر می خواهید انرژی مصرف کنید تا یک 
ارزش افزوده تولید شــود، هر وقت بتوان روشی را به کار برد که انرژی کمتری استفاده شود 

یعنی خودبخود کربن کمتری تولید شده و به محیط زیست آسیب وارد نشده است.
عضو هیات علمی موسسه تحقیقات آب گفت: حتی الان دیگر محیط زیستی ها نمی گویند به 
محیط زیســت آسیب وارد نکنید بلکه می گویند باید فناوری را توسعه دهید تا محیط زیست 
ارتقاء یابد؛ مقوله آســیب نزدن به محیط زیست مربوط به ۲0 سال پیش است، اکنون گفته 
می شود از چه چیزی استفاده کنید تا شرایط محیط زیست بهتر شود که با توجه به پتانسیل 

کشور این امکان وجود دارد.

خبری از بیماری کرونا، وبا و آبله میمون در 
میان زائران ایرانی نیست

ئیس مرکز پزشــکی حج و زیــارت هلال احمر از ارائه بیش از ۲ هزار خدمت بهداشــتی و 
درمانی بــه زائران ایرانی حج 1401 خبر داد، گفت: تا کنون خبــری از بیماری کرونا، وبا و 
آبله میمون در میان زائران ایرانی نیســت.به گزارش ایرنا از جمعیت هلال احمر،  سید علی 
مرعشی  در خصوص خدمت رسانی به زائران در حج سال 1401، گفت: همه داروهای مورد 
نیاز حج امســال را به عربستان ارســال کردیم. البته سرم و شربت را به دلیل وزن بسیار بالا 
و هزینه هایی که دارد، از عربســتان تهیه می کنیم اما سایر داروها از ایران ارسال شده و وارد 
عربستان شده اســت. در حال حاضر منتظر هستیم که اقدامات اداری و گمرکی آن ها انجام 
شــده و ترخیص شــوند.وی افزود: باتوجه به اینکه به تدریج حجاج اعزام شده اند، تاکنون از 
بخشــی از داروهایی که به صورت تدریجی ارســال کردیم، استفاده شده و بخشی را هم از 
طریق سیســتم ســعودی در محل خریداری کردیم تا بار اصلی  دارو ارســال شود و بتوانیم 
خدمات را ارائه کنیم.مرعشــی با بیان اینکه خوشــبختانه تاکنون در حوزه دارو و تجهیزات 
مشکلی نداشتیم، گفت: تقریبا خدمات مورد نیاز در اختیار زائران قرار گرفته است. خبر خوش 
هم این اســت که فعلا  بیماری خاصی در میان زائران مشــاهده نشــده و مراجعات عمدتا 
سرپایی و اولیه بوده است. در بین حجاج ایرانی هیچ بیمار مبتلا به کرونا یا مورد آبله میمون 
نداشتیم و گزارش نشــده است و در مجموع زائران در سلامت کامل هستند.  تاکنون حدود 
یک هزارو 344 ویزیت، 4۶0 مورد تزریقات و سرم تراپی، یک مورد گچ گیری، ارائه خدماتی 
مانند کنترل فشــار خون و پانســمان نیز صورت گرفته و در مجموع حدود ۲ هزار خدمت به 
حجاج در مدینه منوره ارائه شده است. در عین حال یک مورد هم انتقال بیمار به بیمارستان 
سعودی داشتیم که یکی از حجاج به دلیل مشکل قلبی و برای دریافت خدمات بهتر و بیشتر 
به بیمارســتان سعودی منتقل شد. زیرا ما در مدینه در حد درمانگاهی ارائه خدمات می دهیم 
و برای خدمات بیشتر در صورت لزوم به بیمارستان های سعودی اعزام می شوند.وی در ادامه 
دربــاره وضعیت شــیوع وبا با توجه به فصل گرما نیز گفت: مــورد وبا تاکنون در بین حجاج 
ایرانی مشاهده نشده است. بر اساس گزارش ایرنا،   هم اکنون 18 هزار و ۶54 زائر و نیروی 
عوامل در عربستان استقرار دارند. امسال 3۹ هزار و ۶30 زائر ایرانی برای انجام مناسک حج 

تمتع از طریق 18 فرودگاه پروازی در نقاط مختلف کشور راهی سرزمین وحی خواهند شد.

صحبت  درباره خودکشی را جدی بگیرید!
رئیس کمیته پیشگیری از خودکشی انجمن 
اقدام  »معمولًا  می گوید:  ایران  روان پزشکان 
به خودکشــی زمانی به ســراغ افراد می آید 
که فرد احســاس کند هیچ هــدف و نقطه 
امیــدی در زندگی ندارد. همچنین تنگناهای 
اقتصادی و اجتماعی نیــز می تواند در اقدام 
به خودکشی تأثیرگذار باشد اما گاهی برخی 
عوامل باعث می شود تا فرد افکار خودکشی 

را عملی کند.«
تصور اینکه چه چیزی باعث خودکشــی یک 
دوســت، یکی از اعضای خانواده یا یک فرد 
مشهور شده، دشوار است. ممکن است هیچ 
علامت هشــداردهنده واضحی وجود نداشته 
باشد و در مقابل شــاید تعجب کنید که چه 
سرنخ هایی را ممکن است از دست داده باشید. 
اغلب، عوامل متعددی دســت به دست هم 
می دهند تا فــرد را بــه تصمیم گیری برای 
خودکشی ســوق دهد. شــناخت نشانه ها و 
تلاش برای پیشــگیری از این اقدام در فرد 
می تواند به نجات او کمک کند. از این رو، در 
گفت و گو با دکتر امیرحسین جلالی ندوشن، 
روان پزشــک و رئیس کمیته پیشــگیری از 
خودکشــی انجمن روان پزشــکان ایران به 
بررســی علائم و نشانه های هشداردهنده در 

اقدام به خودکشی پرداختیم.
نرخ خودکشی در ایران

مــرگ براثر خودکشــی موضوع به شــدت 
بغرنجی است که ســالانه صدها هزار نفر را 
در سراســر جهان به درد می آورد. بر اساس 
جهانی،  بهداشت  ســازمان  آماری  داده های 
ســالانه نزدیک به 800 هــزار نفر در جهان 
براثــر اقدام به خودکشــی جان خــود را از 
دســت می دهند؛ این یعنی یــک نفر در هر 
40 ثانیه. به بیان آماری، در سراســر جهان 
ســالانه 1۶ میلیون نفر به خودکشــی فکر 
می کننــد. به این ترتیب، هرســال تقریباً 0/1 
درصد از مردم جهان براثر خودکشی جانشان 
را از دســت می دهند اما 0/۲ درصد از مردم 
جهان مقدمات خودکشی را برای خود فراهم 
می کنند. به گفته دکتر امیرحســین جلالی، 
میزان مرگ در اثر خودکشی در ایران تقریباً 
بر اساس آخرین آمار رســمی منتشرشده از 
ســوی وزارت بهداشت حدود ۶  درصد هزار 

نفر جمعیت است.
فکر کردن به خودکشی را جدی بگیرید

وقتی کسی به شما می گوید که به خودکشی 
فکر می کند یا چیزهایی می گوید که به نظر 
می رسد فرد در حال فکر کردن به خودکشی 

اســت، این صحبت ها می تواند هشداردهنده 
باشــد. شــما ممکن اســت ندانید در برابر 
حرف هــای طرف مقابلتان چــه اقدامی باید 
انجام دهید، آیا بایــد صحبت های او درباره 
خودکشــی را جدی بگیرید یا اینکه مداخله 
شما ممکن است وضعیت را بدتر کند؛ جلالی 
ندوشــن در این باره توضیــح می دهد: »فکر 
به خودکشــی ممکن اســت در هر دوره ای 
از زندگی برای هر آدمــی پیش بیاید و این 
مسئله به جنسیت، نژاد و حتی تدین ارتباطی 
ندارد. البته تدین افراد می تواند در جلوگیری 
از اقدام به خودکشی تأثیرگذار باشد؛ چنانچه 
باور دینی و در نظر داشــتن خداوند در افراد 
متدین می تواند به عنوان یک امر کنترل کننده 
عمل کنــد اما به هرحال فکر به خودکشــی 
ممکن است به ذهن هرکسی بیاید. نکته حائز 
اهمیت این است که اگر کسی به خودکشی 
فکــر کند حتماً بایــد درباره این مســئله با 
عضوی از خانواده یا دوســتان صحبت کند 
و اگر واقعاً احســاس می کند هرلحظه امکان 
اقدام به خودکشــی وجــود دارد حتماً باید از 
یک روان پزشــک کمک تخصصی بگیرد. از 
طرف دیگر، اطرافیان باید صحبت های طرف 
مقابل درباره خودکشــی را جدی بگیرند چرا 
که نادیده گرفتن این مســئله به امید از بین 
رفتن یا فراموش شدن آن می تواند باعث شود 
فرد احساس انزوا و سوءتفاهم بیشتری کند.«
  عوامل تأثیرگذار در اقدام به خودکشی

جلالی ندوشــن می گوید: »معمولًا اقدام به 
خودکشی زمانی به سراغ افراد می آید که فرد 
احســاس کند هیچ هدف و نقطه امیدی در 
زندگی ندارد. همچنین تنگناهای اقتصادی و 
اجتماعی نیز می تواند در اقدام به خودکشــی 
تأثیرگذار باشد اما گاهی برخی عوامل باعث 
می شود تا فرد افکار خودکشی را عملی کند؛ 
مثلًا، افســردگی شــایع ترین علتی است که 
ممکن اســت فرد به دنبال افکار خودکشی، 
اقدام بــه این عمل کنــد؛ بنابرایــن، افراد 
افســرده ای که به خودکشــی فکر می کنند 
باید این مســئله را جدی تر بگیرند. همچنین 
در افراد مضطــرب، در خانواده هایی که قبلًا 
خودکشــی رخ داده، افراد مصرف کننده مواد 
مخدر و محرک، کســانی که ســوگوارند و 
عزیزی را به تازگی ازدســت داده اند و... افکار 
خودکشی باید جدی تر گرفته شود چراکه فکر 
به خودکشی در این افراد ممکن است زودتر 

به اقدام خودکشی بینجامد.«
این روان پزشــک ادامه می دهد: »اگر کسی 

از ناامیــدی، مــرگ و اینکــه زندگی ارزش 
زندگی کردن ندارد، حرف می زند بهترین کار 
به عنوان یک دوســت یا همکار این است که 
از او پرسیده شــود که آیا این حرف ها باعث 
شده تا به خودکشــی فکر کند یا قصد اقدام 
به خودکشی را داشــته باشد؛ گاهی وقت ها 
همین پرســش ســاده  راهی را برای کمک 
کردن به آدمی که ممکن اســت ناامید باشد 

باز می کند.«
چرایی خودکشی در بهترین حالت ظاهری

گاهی بدون هیچ گونه علائم هشــداردهنده 
فرد اقدام به خودکشــی می کند؛ چنانچه با 
انتشــار چهره افرادی که اقدام به خودکشی 
کردند این موضوع قابل مشاهده بود که افراد 
چند ســاعت قبل از خودکشــی بسیار شاد 
بودنــد یا در کنار خانــواده به صورت عادی 
زندگی می کردند و مشــکلی هم نداشــتند، 
همین باعث شــده بود که خانواده تصوری 
از اقدام به خودکشــی در فرد نداشته باشد؛ 
جلالی ندوشــن درباره دلیل اقدام این افراد 
به خودکشــی می گوید: »برخی افراد ممکن 
اســت در ظاهر شــاد باشــند اما در باطن 
افسرده و غمگین باشند. دستکم 50 درصد 
افســردگی هایی هستند که  افســردگی ها، 
ازنقطه نظر بیرونی بــرای دیگران خیلی به 
نظر نمی آید؛ به فرض ممکن اســت فردی 
در ظاهر چهره شــادی داشــته باشد، حتی 
در مورد خانم ها ممکن اســت آرایش غلیظ 
داشــته باشــد یا در مورد مردها سر و وضع 
ظاهری دلالتی از دل مردگی و افســردگی 
نکند اما در باطن فرد افسرده باشد. معمولًا 
اگر کســی بدون آن که تنش یا مســئله ای 
حاد در کار باشــد خودکشــی کند، این به 
معنای این اســت که فرد از مدت ها قبل به 
خودکشــی فکر می کرده و ممکن است این 
فکر را با دیگران درمیان نگذاشــته باشد یا 
بقیه به دلایلی فکر خودکشی فرد را دیگران 
نادیده گرفته باشند. علت آن است که برای 
ما خوشایند نیســت که فکر کنیم عزیزمان 
دل مرده و غمگین است و اصولًا وقتی کسی 
از مشــکلاتش برای ما صحبت می کنم ما 
کلافه می شویم و ســعی می کنیم حرف را 
عــوض کنیم اما واقعیت این اســت که در 
خیلــی از این مواردی که ذکر شــد ممکن 
است ســرنخ هایی درگذشته وجود داشته که 
فرد چون عموما چیزی را در ظاهر نشــان 
نمی داده و مســائل و مشــکلاتش را بیشتر 
در درون خود نگه داشــته، دیگران مســئله 

افسردگی و دلمردگی او را جدی نگرفتند.«
جلالی تأکید می کند: »با این اوصاف، جامعه 
نباید نگران باشــد که یک آدم هایی با ظاهر 
شاد ممکن است یک دفعه خودکشی کنند اما 
به طورکلی، باید بیشــتر حواسمان به کسانی 
باشد که از ناامیدی و مرگ حرف می زنند یا 
مشکلاتی دارند و دیگر مثل سابق نیستند یا 

کم حرف شده اند.«
میزان خودکشی در نوجوانان و سالمندان 

بیشتر است
به گفته جلالی ندوشــن، خودکشی در همه 
گروه های ســنی رخ می دهد اما مرگ در اثر 
خودکشــی در نوجوانان و ســالمندان بیشتر 
اســت. او با اشــاره به عوامل خودکشی در 
نوجوانان و ســالمندان می گوید: »خودکشی 
معمولًا به دنبال عوامــل و بیماری هایی رخ 
می دهد که زمینه ژنتیکی دارند. از آنجایی که 
نوجوانی ســن هیجان، بی قراری و بی ثباتی 
است، اگر کسی ازنظر ژنتیکی زمینه ای داشته 
باشد یا فضای خانوادگی و اجتماعی مشوشی 
داشــته باشــد احتمال اقدام به خودکشی را 
دارد. در مــورد ســالمندان نیــز دل مردگی، 
یأس، تنهایــی، بیماری هــای مزمن، مرگ 
همســر، ترک کردن خانواده توسط فرزندان 
و مشکلاتی از این دسته زمینه خودکشی در 

سالمندان را فراهم می کند.«
نشانه های هشداردهنده خودکشی در 

نوجوانان
برخی علائم و نشــانه ها می تواند به والدین 
هشــدار دهد کــه امــکان خودکشــی در 
نوجوانشان وجود دارد: »اگر نوجوان منزوی و 
کم حرف شده و رفتارهای عجیب و متفاوت 
از گذشته پیداکرده، احتمال خودکشی هم در 
کنار مجموعه مشــکلات دیگری که ممکن 
اســت به بار بیاید وجــود دارد. همچنین در 
شــرایط و بحران هایی مثل از دســت دادن 
عزیزان، طلاق پدر و مادر، مشــکلات مالی 
و... والدین باید به نوجوانشــان بســیار توجه 
کنند و با درک شــرایط نوجوان، افکار منفی 
ازجمله فکــر به خودکشــی را از او دورنگه 

دارند.«
چگونه از افکار خودکشی خلاص شویم؟

جلالی ندوشن در پاسخ به این سؤال می گوید: 
»حقیقتاً خلاص شــدن از افکار خودکشــی 
دشــوار است و این افکار قابل تکرار است اما 
می تــوان با راهکارهایی افکار خودکشــی را 
مدیریت و کنترل کرد. فکر خودکشــی یک 
نوع راه حل برای فرد اســت و زمانی که فرد 

تصمیم به اقدام برای خودکشی می گیرد دید 
تونلــی پیدا می کند و چشــم و ذهنش فقط 
یک راه حل می بیند و آن حذف خودش است 
اما وقتی فرد حالش مساعد است می تواند بنا 
بر فضای زندگی خــود چارچوبی را طراحی 
کند تا بتواند چشم اندازهای متفاوتی را ببیند. 
در ایــن صورت هــر زمان فکر خودکشــی 
به ذهنش برگشــت می تواند با اســتفاده از 
چشــم اندازی که قبلًا ذخیره با خود داشته، 

فکر خودکشی را از خودش دور کند.«
این روان پزشک با اشاره به این چارچوب ها و 
چشم اندازها می گوید: »این را به خاطر داشته 
باشیم که همیشه افرادی هستند که به ما نیاز 
دارند. نبود ما می تواند باعث ایجاد غم و اندوه 
در زندگی دوســتان و عزیزانمان شود. وجود 
این افراد به ما یــادآوری می کند که زندگی 
ارزش زیستن دارد. همچنین کارهای زیادی 
وجود دارد که هنوز می شــود در زندگی خود 

انجام داد.«
او ادامــه می دهــد: »مواجهــه بــا مرگ و 
عقب نشــینی از لبــه پرتگاه ممکن اســت. 
می توانیم از شــجاعت و میل خود به زندگی، 
برای رویارویی با مشکلات زندگی، یادگیری 
مهارت های مقابله ای برای غلبه بر افسردگی 
و یافتن قــدرت برای ادامه دادن اســتفاده 

کنیم.«
احتمال مرگ با خودکشی کم خطر

جلالی می گوید متأسفانه درصد قابل توجهی 
از افــراد در اثــر خودکشــی های کم خطرتر 
جانشان را ازدســت داده اند: »آدم ها یکجایی 
ممکن اســت به آخر خط برســند و تصمیم 
قاطع برای خودکشــی بگیرنــد و یکجایی 
ممکن اســت فرد بین مرگ و زندگی مردد 
باشــد بنابراین ممکن است اقدام فرد اقدامی 
نباشــد که قطعاً فرد را به کام مرگ بکشاند. 
با این وجود، در این موارد هم ممکن اســت 
فرد اقدامی کند که همین نیز می تواند سبب 
مرگ فرد شود. بنابراین، حتماً باید خودکشی 
را جدی گرفت و زمینه هایی که در ذهن فرد 
وجود دارد و ممکن است او را به سمتی ببرد 
که چیزی شــبیه مرگ یا تهدید به مرگ را 

امتحان کند را باید بررسی کرد.«
این روان پزشــک در پایان تأکیــد می کند: 
»همیشه احتمال خودکشی مجدد وجود دارد 
اما دیگران ضمن جدی گرفتن این مســئله 
باید حواسشان باشد در برخورد با افرادی که 
تجربه خودکشی داشــته اند، از ترحم، انگ، 

سرزنش و قضاوت پرهیز کنند.«

خبر

رئیــس پلیس فضای تولیــد و تبادل اطلاعــات تهران بزرگ 
از شناســایی و کشــف پرونده با موضوع فروش مجموعه های 
آموزشی یک موسســه در فضای مجازی با قیمت های بسیار 

ناچیز خبر داد.
به گزارش ایرنا از پلیس فتا، ســرهنگ داود معظمی گودرزی با 
اشاره به این مطلب افزود: نماینده حقوقی یک موسسه آموزشی 
معتبر در کشــور با مراجعه به پلیس فتا مدعی شــد اشخاصی 
ناشــناس در فضای مجازی اقدام به انتشار و فروش غیرمجاز 
مجموعه های آموزشی ویژه متعلق به موسسه او کرده و موجب 

وارد شدن خسارات مادی و معنوی فراوانی به این موسسه شده اند.
رئیــس پلیس فتا پایتخت ادامه داد: فرد شــاکی اضافه کرد که با اعلام تعداد زیــادی از دانش آموزانی که از مجموعه های 
آموزشی موسسه استفاده می کنند، متوجه شدیم مجموعه های ما در چندین صفحه اینستاگرامی در حال خرید و فروش است 
و اشــخاصی ناشــناس با سوء استفاده از نام این موسســه اقدام به فروش غیرمجاز این مجموعه ها در شبکه های اجتماعی 

می کنند.  
این مقام انتظامی گفت: کارشناسان پلیس فتا پایتخت اقدامات خود را آغاز کردند و در تحقیقات اولیه مشخص شد بیش از ۲ 
صفحه اینستاگرامی با بیش از  ۶5 هزار نفر دنبال کننده در این خصوص فعالیت دارد و روزانه تعداد زیادی از مجموعه های 

آموزشی مربوط به موسسه شاکی را با مبالغ ناچیزی در این صفحات به فروش می رسانند.
وی افزود: با اقدامات تخصصی افسران سایبری پلیس فتا ۲ نفر از گردانندگان اصلی این صفحات در فضای مجازی شناسایی 
و با اقدامات فنی اطلاعات هویتی و ســکونتی متهمین به دســت آمد و پس از تشریفات قضایی هر ۲ نفر در یکی از مناطق 

تهران دستگیر و به همراه تجهیزات الکترونیکی به پلیس فتا منتقل شدند.
ســرهنگ معظمی گودرزی اظهارداشــت: متهمان با انتقال به پلیس فتا، پس از مواجهه با شاکی ضمن پذیرفتن بزه انتسابی 

گفتند باتوجه به معروف بودن این موسسه آموزشی در این زمینه صرفا با انگیزه کسب مال دست به این اقدام زدیم.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به شهروندان توصیه کرد: طبق ماده ۲3 قانون حمایت از حقوق مولفان هرکس تمام یا قسمتی 
از اثر دیگری را که مورد حمایت این قانون اســت به نام خود یا به نام پدید آورنده بدون اجازه او یا عامداً به شــخص دیگری 

غیر از پدید آورنده نشر یا پخش یا عرضه کند به حبس تادیبی از شش ماه تا سه سال محکوم خواهد شد.

معاون قوه قضاییــه و رئیس مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات قوه قضاییه گفت: اکنون 
در 15 اســتان دفاتر خدمــات الکترونیک 
قضایــی امکان ملاقات مجــازی خانواده 
زندانیان با خانواده هایشــان برقرار شــده 

است.
به گزارش ایرنا، محمــد کاظمی فرد روز 
گذشته در نشست خبری ضمن گرامیداشت 
هفته قوه قضاییه با اشاره به هوشمندسازی 
دستگاه قضایی افزود: امروز در قوه قضاییه 
با بهره گیری از فناورهای نوین محدودیت 
زمانی و مکانی از بین رفته است و ایرانیان 
خارج از کشور می توانند ابلاغیه های خود 
را ببینند و در دادرســی های برخط شرکت 
کنند.وی ادامه داد: اکنون تنها ۲5 درصد از 
زندانیان با اعزام فیزیکی در جلسه دادرسی 

شرکت می کنند و در سال1400 تعداد ۲۲5 هزار جلسه رسیدگی الکترونیکی برگزار شده است.
کاظمی فرد درباره استفاده از پابند الکترونیک گفت: در سال گذشته ۶۹00 زندانی از پابند های الکترونیک استفاده کردند 
و از ابتدای استفاده از این امکان برای گذران دوران حبس تاکنون حدود 14 هزار زندانی از این امکان بهره مند شدند که 

این امکان بسیار خوب و مفید و در کاهش جمعیت کیفری موثر است.
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه با اشــاره به صدور گواهی عدم ســوء پیشینه طی ۲ روز کاری افزود: در 
ســال گذشته حدود دو میلیون گواهی صادر شده است که 30 درصد از این گواهی ها به صورت کاملا خودکار بری صادر 

شده است.
کاظمی فرد با اشــاره به ۲5 اســتعلام  الکترونیک توسط قضات اظهارداشت: قضات از طریق این استعلام ها امور دادرسی 

را با سهولت بیشتری انجام دهند.

عامل حراج مجموعه های آموزشی در فضای مجازی دستگیر شد امکان ملاقات مجازی زندانیان در 1۵ استان
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تصمیم نهایی حقوق بازنشستگان با چه کسی است؟
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در رابطه 
با افزایش حقوق بازنشستگان و اینکه در نهایت 
چه کســی تصمیم گیری می کند آن چیزی که 
ما اطلاع داریم و قوانین می گویند هیئت دولت 
باید تصویب کند که این کار انجام شده و هیئت 
تطبیق مصوبات مجلس باید باید نظر مشورتی 
به ریاســت محترم مجلس بدهد. میان مجلس 
و دولت جلســاتی برگزار می شــود و در نهایت 
بر اساس مســتندات تصمیم گیری خواهد شد. 

تصمیم نهایی بستگی به قانون دارد
به گــزارش روزنامه »صبح امروز«، مســعود 
میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه صبح 
روز گذشته در حاشــیه جلسه هیئت وزیران در 
جمع خبرنــگاران در رابطه بــا اینکه چه خبر 
جدیدی دارید؟ اظهار داشــت: خبر جدید اینکه 

یارانه های مردمی مرتب واریز می شود.
وی در پاســخ به این سوال که آیا برای کسانی 
که موفــق به دریافــت یارانه نشــده اند علی 

الحسابی واریز خواهد شــد یا خیر؟ گفت: باید 
به اعتراضات آنها رســیدگی شود و وزارت کار 
باید براســاس اطلاعاتی که دارد این موارد را 
تبیین و اصلاحاتی انجام دهد تا یارانه این افراد 
پرداخت و مابه التفاوت آن نیز واریز شــود. اگر 
هم اطلاعات افراد صحت نداشــته باشد، یارانه 

به آنها تعلق نمی گیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در رابطه با اینکه 
آیا سازمان برنامه و بودجه به درگاه الکترونیکی 
متصل شده است، تصریح کرد: همه دستگاه ها 
متصل شــده و متصل می شوند ما خودمان هم 
در حال تکمیل ســامانه های خود هستیم و کار 
ســنگینی برای ارتقای سامانه ها در حال انجام 
اســت که در آینده می تواند بسیار کمک کننده 

باشد.
میرکاظمــی در رابطه با حقوق بازنشســتگان 
و اینکــه در نهایــت چه کســی تصمیم گیری 
می کند؟ گفت: آن چیزی که ما اطلاع داریم و 

قوانین می گویند هیئت دولت باید تصویب کند 
که این کار انجام شده و هیئت تطبیق مصوبات 
مجلس باید باید نظر مشورتی به ریاست محترم 
مجلس بدهد. میان مجلس و دولت جلســاتی 
برگزار می شود و در نهایت بر اساس مستندات 
تصمیــم گیری خواهد شــد. تصمیــم نهایی 

بستگی به قانون دارد.
وی در رابطه با اینکه برنامه هفتم توســعه در 
چه مرحله ای است؟ افزود: سیاست های ابلاغی 
برنامــه هفتم هنوز ابلاغ نشــده اما جلســات 
مشــترکی میان مجلس و مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام و ســازمان برنامــه و بودجه 
برگزار شده و این جلسات ادامه دارد ما هم کار 
موازی را از ســال گذشــته در مؤسسات علمی 
و تحقیقاتی شــروع کردیم که وقتی سیاست ها 
ابلاغ شــد فرصت کافی داشته باشیم و بتوانیم 

به کارمان سرعت دهیم.
میرکاظمــی گفــت: می دانید کــه برنامه باید 

برســد و در دولت و بعد مجلس تصویب شود و 
وقتی می خواهیم بودجه 140۲ را بنویسیم باید 
مبتنــی بر این برنامه باشــد و علی القاعده باید 
حداکثر تا شــهریور در مجلس تصویب شود که 
ایــن زمان خیلی کوتاه اســت که بعید می دانم 
این اتفــاق بیفتد اگر این قانون نرســد، قانون 

فعلی برای یکسال دیگر تمدید خواهد شد. این 
سیاست ها چون ابلاغ نشده نمی توانم خیلی در 
مورد جزئیات برنامــه هفتم اظهارنظر کنم بعد 
از ابلاغ سیاســت ها بهتر می توانم در این مورد 

صحبت کنم.

 سامانه اخذ مالیات از اجاره املاک
 راه اندازی شد

سازمان امور مالیاتی از راه اندازی سامانه دریافت اظهارنامه مالیاتی املاک اجاری خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، سرپرســت اداره کل زیرســاخت سازمان 
امور مالیاتی در نامه ای به مدیران کل امور مالیاتی از راه اندازی ســامانه الکترونیکی دریافت 

اظهارنامه املاک اجاری خبر داد.
بر این اساس از دیروز 31 خرداد این سامانه ذیل پنجره واحد خدمات الکترونیک سازمان امور 

مالیاتی به آدرس my.tax.gov.irقابل دسترسی است.

تخصیص بنزین به اشخاص به جای خودرو، از 
اولویت خارج شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: 
طرح »واریز یارانه بنزین به حســاب هر 

ایرانی« از اولویت خارج شده است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از مهر، ســید احسان خاندوزی 
وزیر امور اقتصــادی و دارایی در رابطه 
با آخریــن وضعیت اجــرای طرح واریز 
یارانه بنزین به حساب هر ایرانی، گفت: 
به جهت اینکه در دولــت چند موضوعِ 
تصمیم گیری اقتصادی دیگر مدنظر بود 

این طرح فعلًا از اولویت خارج شــده است تا دولت در مورد سیاست های اولویت دار تصمیم 
گیری کند و بعد پرونده جدید باز شود؛ بنابراین فعلًا اولویت تصمیم گیری و سیاست گذاری 

برای این طرح وجود ندارد.
وی با اشــاره به اجرای طرح یارانه بنزین به صورت پایلوت در کیش و قشــم، تصریح کرد: 
طرح پرداخت یارانه بنزین به صورت پایلوت در کیش و قشــم انجام شده و اجرای این طرح 

در آن مناطق متوقف نمی شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه اجرای پایلوت طرح یارانه بنزین در کیش و قشم از 
آن جهت بود که مشــکلات فنی این طرح احصاء شوند، گفت: در حال حاضر مشکلات فنی 

این طرح کاملًا شناسایی و مرتفع شدند.
خانــدوزی در پایان گفت: باز پرداخت یارانه بنزین به بخش های فاقد خودرو در جزیره کیش 
هم انجام شده است اما به دلیل اینکه این طرح فعلًا در دستور کار توسعه نیست اجازه دهید 

هر زمانی که در مورد این موضوع تصمیم گیری شد جزئیات آن مطرح شود.

خرید میوه ۳۰ درصد کاهش یافت

نائب رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی گفت: میوه های لاکچری که در بازار شمال 
شــهر و پلادیوم عرضه می شود به صورت قاچاق وارد بازار می شــود. این میوه ها در میدان 
قیمت مصوب ندارند و فروشندگان می تواند به اختیار خود بر این محصولات نرخ تعیین کنند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، اســماعیل مرادیان با اشاره به کاهش ۲5 
تا 30 درصدی مصرف میوه در هفته ای که گذشت، افزود: افت قدرت خرید مصرف کنندگان 
باعث شــده است میزان خرید میوه نیز کاهشی شــود. همچنین بسیاری از مردم سرگردان 

هستند و نمی دانند پول خود را برای خرید کدام محصولات اساسی تخصیص بدهند.
بــه گفته این فعال صنفی؛ به نظر می رســد خرید میــوه در ماه های آینــده در ایران مانند 

کشورهای اروپایی دانه ای انجام شود.
وی با بیان اینکه هزینه های جانبی تولید و حمل ونقل میوه افزایشــی شــده اســت، افزود: 
کارگــری که روزانه 500 هزار تومان دســتمزد می گیرد حداکثــر می تواند 50 کیلو زردآلو و 

گیلاس از درخت بچیند. قیمت میوه نسبت به سایر اقلام اساسی مناسب تر است.
مرادیان با اشاره به نرخ انواع میوه های موجود در بازار، گفت: زردآلو گرمسار کیلویی 40 تا 70 
هزار تومان، زردآلو شــهریار کیلویی ۲0 تا 45 هزار تومان، گیلاس کیلویی 30 تا 100 هزار 
تومان، گیلاس لواســان کیلویی 1۲0 هزار تومان، آلبالو کیلویی ۲0 تا 35 هزار تومان، توت 
فرنگی کرج 40 تا 80 هزار تومان، توت فرنگی محلی کردستان 30 تا ۶0 هزار تومان است.

این فعال صنفی ادامه داد: گوجه ســبز تبریز موجود در بــازار کیلویی ۲5 تا 40 هزار تومان، 
هندوانه کیلویی 3500 تا ۶ هزار تومان، خربزه کیلویی 10 تا ۲0 هزار تومان، طالبی کاشــان 
کیلویی ۶ تا 11 هزار تومان، طالبی ساوه کیلویی 8 تا 11 هزار تومان، هلو کیلویی 15 تا 35 

هزار تومان، شلیل ۲0 تا 40 هزار تومان است.
نائب رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی انبه و آنانــاس را جزو مهم ترین میوه های 
وارداتی دانست و افزود: میوه های لاکچری که در بازار شمال شهر و پلادیوم عرضه می شود 
به صورت قاچاق وارد بازار می شود. این میوه ها در میدان قیمت مصوب ندارند و فروشندگان 

می تواند به اختیار خود بر این محصولات نرخ تعیین کنند.
به گفته وی؛ میوه های لاکچری در سکوهای فاز یک میدان میوه و تره بار عرضه می شود.

مرادیــان با بیان اینکه چابهــار و زاهدان امکان تولید انبه را دارد، افــزود: بنا به دلایلی که 
مشــخص نیســت دولت ها علاقه ای به تولید انبه ندارند و این محصول از پاکســتان وارد 
می شود. انبه کیلویی 50 تا 70 هزار تومان، آناناس کارتونی عرضه می شود و هر کارتون 13 

کیلویی بین 700 تا یک میلیون و 100 هزار تومان بفروش می رسد.
این فعال صنفی با اشــاره قیمت انواع صیفی جات، بیان کرد: ســیب زمینی کیلویی 10 تا 15 
هزار تومان، پیاز کیلویی 5 تا 7 هزار تومان، بادنجان کیلویی ۹ تا 15 هزار تومان، کدو کیلویی 

10 تا 14 هزار تومان است.

خبر

نگاهی به جزییات تولید مشترک خودرو ایران و روسیه؛

بازار روسیه برای تولیدکنندگان ایرانی
تولید خودروی مشــترک »ایرانی روســی« 
بحث جنجال برانگیــز فعلی صنعت خودرو 
کشــور اســت. هرچند کــه جزییــات این 
همکاری احتمالی هنوز نهایی نشــده، اما با 
توجه به آنچه گفته شــده، قرار اســت تولید 

خودروی مشترک، در ایران دنبال شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین، موضوع تولید مشترک خودرو 
میان ایران و روســیه از وقتی به طور رسمی 
مطرح شد که رییس سازمان توسعه تجارت 
برای شــرکت در بیســت و پنجمین مجمع 
بین المللی اقتصادی سن پترزبورگ عازم این 
شــهر شد. بر همین اســاس، در دیدارهایی 
که علی رضا پیمان پاک بــا چند مقام روس 
داشــت، در رابطه با تولید مشــترک خودرو 
ایرانی- روسی در خاک ایران توافقات لازم 

به عمل آمد.
گزارش ها نشــان می دهد که حضور هیات 
ایرانی در بیست و پنجمین مجمع بین المللی 
اقتصادی سن پترزبورگ در رسانه های روسیه 
هم بازتــاب خبری زیادی داشــت. آنها در 
رســانه های خود به نقل از رییس ســازمان 
توسعه تجارت نوشته بودند که ایران نه تنها 
در زمینــه تولید خــودرو، بلکــه در صنعت 
قطعه ســازی نیز از کیفیــت کافی برخوردار 
است و می تواند با روســیه همکاری خوبی 

داشته باشد.
در این میان دنیس مانتوروف، رئیس وزارت 
صنعت و تجارت روســیه گفته است: روسیه 
علاقه مند به توســعه همــکاری با ایران در 

صنعت قطعات خودرو است.
جزییات طرح تولید خودرو مشترک ایرانی 

روسی
در این میان، رییس ســازمان توسعه تجارت 
در گفت وگویی در تشریح همکاری مشترک 
ایران و روسیه در حوزه خودروسازی، گفت: 
بــا توجه بــه توانمندی های دو کشــور در 
حوزه های صنعتی، در بخش هایی از صنعت 
ما می توانیــم تکنولوژی خــود را در اختیار 

روســیه قرار می دهیم و در بخش هایی نیز 
آنها می توانند تکنولوژی خود را در اختیار ما 
قرار می دهنــد. در بخش هایی مانند خودرو 
که هر دو کشور دچار محدودیت هستند، به 
عنوان برنامه جایگزین واردات کار مشترک 
از قبیــل تحقیــق، توســعه، ارتقــا فناری، 
همکاری مشترک و تجاری سازی فناوری را 
می توانیم انجام دهیم.به گفته پیمان پاک، در 
حوزه خودرو نشســت های مختلفی در زمینه 
خودروهــای ســنگین، ون، مینی بوس بین 
دو کشــور برگزار شده است و به این نتیجه 
رسیده ایم که در بخش هایی ما خریدار کالا 
از آنها باشیم و در بخش هایی نیز آنها خریدار 

قطعات مورد نیاز از ما باشند.
او توضیح داد: در حوزه خودروهای ســبک، 
موضوعــات مختلفی وجــود دارد که یکی 
صادرات قطعات خودرویی است که در ایران 
تولید می شــود. وضعیت ما در زمینه ساخت 
قطعــات خودرویــی خوب اســت، بنابراین 
قطعه ســازان را به روس ها معرفی کرده ایم 
و مذاکراتی نیز بیــن طرفین برای صادرات 
قطعات خودرو انجام شــده اســت البته یک 
ســری از قطعات مورد نیاز مــا نیز در زمینه 
خودروهای سبک توسط روس ها قابل تولید 
اســت.پیمان پاک با بیان این که موضوع دوم 
در حوزه خودروهای ســبک، پلتفرم ها است، 
گفت: هر دو کشور در زمینه تولید خودروهای 
رنو کار کرده انــد؛ ضمن این که ما دارای دو 
پلتفرم خوب ال نود و ســاندرو هســتیم که 
امکان دارد در بررســی ها مشــترک به این 
نتیجه رسید که بتوان آن را دوباره احیا کرد. 
البته احیا این دو پلتفرم باید توسط تیم های 
فنی بررسی شــود اما بهرحال ممکن است 
دو کشور بتوانند بر روی پلتفرم مشترک کار 
کنند. لذا گروه های فنی می توانند این مساله 
را بررســی کنند تا در آینــده نزدیک در این 

زمینه به نتیجه برسیم.
پیشــنهادی که در زمانی روحانی داده شده 

بود

بنا به ادعــای محمدرضا نجفی منش، عضو 
اتاق بازرگانی تهران، پیشــنهاد تولید خودرو 
مشــترک ایران و روســیه چند سال قبل و 
با دولت آقای روحانی نیز مطرح شــده بود. 
اما در نهایت در جریان صحبت های اخیر با 
سازمان توسعه تجارت، پیگیری آن در دستور 
کار قرار گرفت و در مذاکرات این سازمان با 

مقامات روسی، به توافق ابتدایی رسید.
او دربــاره جزییــات این طــرح گفت که با 
توجه به ظرفیتی که بین قطعه ســازان ســه 
کشور وجود دارد، مســوولیت تامین قطعات 
و تجهیزات این خودرو میان ســه کشــور 
ایران، روســیه و ترکیه تقســیم خواهد شد. 
برای مثال قطعه ســازان ایرانی موتور خودرو 
را تامین کنند، قطعه ســازان ترکیه قطعات 
داخلی را تامین کننــد و روس ها نیز بدنه را 
بســازند. نکته مهم در اجرای طرح، تقسیم 
کار و اشــتراک منافع است و قرار نیست که 
در این چارچوب خرید و فروش نقدی وجود 
داشته باشد؛ بلکه سه طرف با تامین قطعات 
ســهم خود، خودرو را در کشورهایشان تولید 
خواهند کرد.وی عنوان کرد که مقرر شده تا 
خط تولید این خودرو در هر سه کشور فعال 
شود. اگر برای مثال توافق برای تولید 300 
هزار دستگاه خودرو در سال باشد و بنا شود 
که هر کشور 100 هزار دستگاه از آن را تولید 
کند، قطعه سازان به اندازه کل نیاز خط تولید 

فعالیت خواهند کرد.
فعالیــت  ظرفیــت  دربــاره  نجفی منــش 
قطعه ســازان ایرانی در ایــن طرح گفت که 
توانایی تولید قطعه در کشــور سالانه برای 
دو میلیون دســتگاه خودرو است. با توجه به 
میزان تولید فعلی خودروسازان داخلی، قطعا 
ایــن ظرفیت وجود دارد کــه در همکاری با 
سایر کشــورها، تولید محصولات جدید در 
دســتور کار قرار بگیــرد. در نتیجه می توان 
ایران خودرو و سایپا را نیز وارد یک همکاری 
و مشــارکت جدیــد کرد تــا در نهایت این 
محصول مشترک با روسیه و ترکیه به تولید 

نهایی برسد.
پیش بینی وضعیت تولید مشترک خودرو 

و قیمت
در ایــن میان اما کارشناســان اعتقاد دارند؛ 
بــاب ورود تکنولوژی  از  ایــن مشــارکت 
کمــک چندانی به صنعت خــودروی ایران 
کند، ولی روســیه می تواند بازار خوبی برای 
تولیدکننــدگان ایرانی باشــد؛ هرچند رقابت 
با شــرکت های بزرگ چینــی و خودروهای 

وارداتی چندان ساده نخواهد بود.
فربد زاوه، کارشــناس صنعت خودرو درباره 
تولید مشــترک خودرو ایران و روسیه گفت: 
صنعت خودروی روسیه صنعتی نسبتا قدیمی 
اســت، ولی به دلیل سیاست های شوروی، 
صنعتی پیشــرو محســوب نمی شود. اصولا 
شــرکت های روس در حــوزه فناوری های 

روزمره همیشه عقب بوده اند.
وی افزود: سابقه این صنعت در خودروهای 
ســواری که با برند لادا معروف اســت، به 
مونتاژ فیات 1۲4 در دهه 70 شــروع به کار 
کرد و متعلق به شرکت آفتوواز است. شرکت 
گاز قدمتــی ۹0 ســاله دارد و با محصولات 
تجاری بیشتر شناخته می شود.این کارشناس 
صنعت خودرو تصریح کرد: بعد از فروپاشی، 
صنایع خودروسازی روسیه هم به مشارکت با 
شرکت هایی چون جنرال موتورز و رنو نیسان 
و فورد روی آوردند، ولی هرگز بازاری بزرگتر 

از بازار سنتی خود نیافتند.
به اعتقــاد زاوه، عمده مشــکل روس ها در 
صنعت خودرو، نبود در زنجیره توسعه فناوری 

و نداشتن بازار بزرگ بین المللی بوده است.
این کارشــناس صنعت خودرو با بیان این که 
بــازار خودروی روســیه با توجــه به آزادی 
واردات دست دوم، بازار پررقابتی است، گفت: 
محصولات اروپایی دست دوم با قیمت های 
بســیار خوب در بازار در دســترس است. در 
عین حال چینی ها هم حضور پررنگی در این 

بازار دارند.
زاوه متذکر شد: شراکت آفتوواز با رنو نیسان 

و سرمایه گذاری نیم میلیارد دلاری در تولید 
لادا لارگــوس که خودروی بــر پایه همان 
تندر ۹0 ایرانی است، به نظر گزینه مشارکت 
با خودروســازان ایرانی است؛ هرچند تلاش 
برای دریافت موتور روســی رنو به چند سال 
قبل بازمی گردد که با مخالفت طرف روسی 

برای تامین به دلیل تحریم ها میسر نشد.
رقابت با شرکت های بزرگ ساده نخواهد 

بود
وی افزود: به نظر نمی رسد این مشارکت از 
باب ورود تکنولوژی کمک چندانی به صنعت 
خــودروی ایران کند، ولی روســیه می تواند 
بازار خوبی برای تولیدکنندگان ایرانی باشد؛ 
هرچند رقابت با شــرکت های بزرگ چینی و 
خودروهای وارداتی چندان ساده نخواهد بود.

ایــن کارشــناس صنعت خودرو در پاســخ 
به این پرســش که آیا روســیه بازار خود را 
به ایران خواهد داد، عنــوان کرد: حتی اگر 
روسیه رضایت دهد، ساختار مالی و مدیریتی 
ما توان حضور پررنگ ندارد؛ ســاختار مالی 

مساله مهمی است.
زاوه در این باره توضیح داد: صادرات و تولید 
پایدار منابع مالی می خواهد. درواقع مشتری 
روس بعید اســت مثل مشتری ایرانی معطل 
از طرفی، محصــولات جدید مثل  بمانــد. 
شاهین و تارا با قیمت گزافی عرضه می شوند 
که رقابتی نیســت. قیمت این محصولات از 
نمونه های موفق برندهای معتبر بیشتر است.

او خاطرنشــان کرد: مگر این کــه با بهای 
ارزان تر از بازار ایران عرضه شــود که بتواند 
فروش برود که با توجه به بار مالی صادرات؛ 

این یعنی زیان از محل صادرات.
زاوه متذکر شــد: قیمت تمــام خودروها در 
ایران به صورت سرکوب شده اعلام می شود، 
پس پیش بینی می شــود قیمت خودروهای 
مشــترک ایران و روســیه به همین شکل 
اعلام شود. اما نکته  قابل توجه این است که 
به نظر نمی رسد این خودروها مورد استقبال 

مردم قرار گیرد.

۵11/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و ماده 13 آئین نامـه قانون تعیین تکلیف وضعیـت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی برابـر رای شـماره 1401۶030۶01۲00030۹ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانه بلامعارض 
متقاضـی خانـم طیبـه واعظی فرزند محمد بشـماره شناسـنامه 50۶ صادره از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان 
بـه مسـاحت  ۲58/47 متـر مربـع از پـلاک 1۲ فرعـی از 13۶۹  اصلی واقع در بخش یک کاشـمر بـه آدرس  خیابان 
باقـری  1۶ خریـداری از مالـک رسـمی آقـای محمـد مالکی محرز گردیده اسـت .لذا بـه منظور اطلاع عمـوم مراتب 
در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار اولین آگهی به مـدت دو ماه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم 
و پـس از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 

خواهـد شـد . تاریخ انتشـار نوبت اول:1401/3/18. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1401/4/۲ 
                                                     احمد جهانگیر– رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر

۵11/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و 
سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1401۶030۶۲710000۹4  هیـات اول   موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی 
حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه پنج تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی آقای حسـن ناجـی رضاپور 
فرزنـد غلامرضـا در ششـدانگ اعیـان یک بـاب منزل بـه مسـاحت  144/83 متر مربع قسـمتی از پلاک 
71 اصلـی بخـش  ۹ واقـع در رسـالت 4۲ پـلاک 7۶8  کـه  اعیـان  متعلـق بـه خـود متقاضـی و  عرصه 
متعلـق بـه موقوفـه قهـار قلی میـرزا محرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به مدت دو مـاه اعتراض خـود را به این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را 
بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عدم وصـول اعتراض 
طبـق مقـررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد م.الـف701 تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1401/3/18. تاریخ 

انتشـار نوبت دوم: 1401/4/۲
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

آتش سوزی درختان کاج در میدان قائم)ع( مشهد
معاون عملیات آتش نشانی مشهد از مهار حریق 
تعدادی درخــت در میدان قائم)ع( این شــهر 

توسط آتش نشانان 4 ایستگاه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری مشهد، مهدی رضایی 
با بیان این مطلب گفت: بامداد امروز چهارشنبه 
در پــی تماس تلفنــی خودروهــای عبوری با 
ســامانه 1۲5 مبنی بر مشــاهده دود و آتش از 

تعدادی درخت در میدان قائم)ع( مشــهد ،ستاد فرماندهی بلافاصله آتش نشانان ایستگاه های 
53،43،1۲،14 را به محل اعلامی اعزام کرد.

وی افــزود: با توجه به حجم زیاد درختان موجود در محل، آتش نشــانان بلافاصله از چندین 
جهت این حریق را که در چند اصله درخت کاج رخ داده بود مهار و از ســرایت آتش به سایر 

درختان کاج موجود در محل جلوگیری به عمل آوردند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری مشهد،علت این 
حادثه توســط کارشناسان مربوطه در دست بررســی است و خوشبختانه در این آتش سوزی 

به کسی آسیبی نرسید.

عواملی مصنوعی موجب اختلال قیمتها در 
بازار می شوند

ستاندار خراسان رضوی گفت: متاسفانه با عوامل 
مصنوعی مختل کننــده در ارتباط با قیمتها در 
بازار مواجه هســتیم و اثــرات وضعی افزایش 
قیمتهــا از یک کالا به کالای دیگــر در بازار، 
افزایــش قیمتهای مصنوعی در بــازار را باعث 
شــده اســت.  یعقوبعلی نظری روز چهارشنبه 
در گردهمایی بزرگداشــت هفته قوه قضائیه در 
مشهد افزود: مبنای قیمت کالاها و خدمات در 

استان باید بر پایه قیمتها در تاریخ 30 اردیبهشت ماه تعیین و تا 10 تیرماه نیز اصلاح شود.
وی ادامه داد: اداره کل صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی و همه تولیدکنندگان نیز باید 
مبنای قیمتها را بر اساس قیمت 30 اردیبهشت ماه تعیین و قیمتها را برای مردم تثبیت کنند.

استاندار خراسان رضوی گفت: قیمت خدمات و بخش صنعتی و محصولات کارگاهی نیز در 
استان باید توسط اتحادیه ها و دستگاه های متولی حاکمیتی به سرعت قطعی و روشن شود 

و به تایید استانداری برسد و این سازوکار تعیین قیمت ملاک عمل خواهد بود.
نظــری افزود: موضوع اجاره بهای منازل نیز مردم را آزار می دهد که این افزایش بها کاملا 
غیرطبیعی اســت و باید مدیریت شــود چون اجاره بهای منازل اثــر زیادی در زندگی مردم 
دارد و اکنون تعیین نرخ اجاره بها در جامعه رها شــده اســت ولی به تازگی در این خصوص 
تصمیم های جدی گرفته شــده است که به زودی اعلام خواهد شدو مسوولان حکومتی هر 
جا که منافع مردم دچار خدشــه شود به واســطه وظیفه اعتقادی و انقلابی اعمال حاکمیت 

خواهند کرد.
وی همچنین به ابلاغ رشد اقتصادی 7.۲ درصدی استان و مزیتها و ظرفیتهای اقتصادی ویژه 
خراسان رضوی اشاره کرد و گفت: معادن سنگ آهن خواف یکی از مزیتهای استان است از 
این رو  باید در راســتای بهره مندی از این ظرفیت، زنجیره فولاد و صنایع مربوط به آن در 
اســتان تکمیل شود و این موضوع نیاز به سرمایه گذاری جدی و سنگین دارد و باید تصمیم 

ها در این بخش اولویت داشته باشند.
اســتاندار خراســان رضوی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شــهدای واقعه هفتم تیر گفت: 
دشــمنان پس از این که امید خود را به عدم تحقق پیروزی نظام اســلامی از دســت دادند، 
محور تلاش خود را ســاقط کردن نظام از طریق ترور و حذف شخصیتهای انقلاب اسلامی 

قرار دادند.
نظری افزود: این حذف و ترور به شکل نرم افزاری، ترور شخصیت و ترور فیزیکی بود و در 
آن دوران و البته زمان کنونی دشــمنان به شــکل های مختلف ترور مسوولان را در دستور 

کار خود قرار داده اند.
وی موضوعات فرهنگی، اجتماعی و امنیتی استان، موضوع سیال بودن جمعیت و وجود اتباع 
خارجی در خراسان رضوی را ویژه عنوان کرد و ادامه داد: مدیریت و رفع گره های استان که 
برخی سابقه چندین ساله دارد، مســاله مدیریت بازار، مقابله با گرانیها و هدفمندی یارانه ها 

نیازمند همکاری بین بخشهای مختلف است.

 ۹۵ درصد گستره دشت مشهد
 درگیر خشکسالی است

ایسنا/خراســان رضوی مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مشــهد، تأمین آب شرب را به 
خصوص در تابســتان از دغدغه های اصلی این شــرکت دانســت و گفت: شدت خشکسالی 
پارســال و امسال در 80 سال گذشته سابقه نداشته و کل حوزه شهرستان مشهد در وضعیت 
خشکسالی قرار دارد. پیش بینی می شود در تابستان امسال 8 درصد افزایش مصرف نسبت به 
سال قبل ثبت شود. هم اکنون تنها حدود ۲۶ درصد از حجم ذخیره سدهای مشهد آب دارد.

حســین اسماعیلیان با اعلام این خبر اظهار کرد: سال گذشــته بدترین وضعیت بارندگی در 
اســتان و به  ویژه در دشت مشهد به ثبت رسید و کماکان به رغم بهبود نسبی بارندگی ها در 
بهار امســال، همچنان با کاهش ۲۲ درصدی بارندگی نسبت به دوره بلندمدت مواجه هستیم 

و ۹5 درصد گستره دشت مشهد، درگیر خشکسالی است.
وی افزود: هم اکنون تنها حدود ۲۶ درصد از حجم ذخیره ســدهای مشهد آب دارد. این رقم 

نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش 35 درصدی داشته است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب مشــهد ادامه داد: در وضعیت خشکسالی اگر برنامه ریزی 

مناسبی برای تأمین آب وجود نداشته باشد، در آینده دچار مشکل خواهیم شد.
اســماعیلیان تصریح کرد: بیش از 50 درصد آب مشــهد از طریق ســدها تأمین می شود و 
وضعیت بارندگی و خشکســالی، تأثیر مستقیم و سریعی بر حجم ذخایر آب سدها می گذارد و 
این در شــرایطی است که بیش از ۹8 درصد گستره مشهد و ۹5 درصد گستره استان گرفتار 

خشکسالی است.
وی تصریح کرد: نیاز آبی مشــهد از 500 حلقه چاه، ۲ رشــته قنات، یک چشــمه و سدهای 
دوســتی، کارده، طرق و ارداک تأمین می شــود و بر این اساس این شهر عمدتاً به منابع آب 

سطحی وابسته است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب مشــهد اضافه کرد: با افزایش دما، میزان مصرف آب و 
تبخیر آن نیز افزایش می یابد و این مهم چالش کم آبی را مضاعف می کند که بر این اساس 
پیش بینی می شود در تابستان امسال 8درصد افزایش مصرف نسبت به سال قبل ثبت شود.

اســماعیلیان خاطرنشان کرد: مدیریت مصرف از مهمترین و در دسترس ترین راهکارها برای 
عبور از شــرایط تنش آبی اســت و با کاهش 10 تا 15 درصدی مصرف روزانه آب و اجرای 

برنامه های تأمین آب، می توان شرایطی را رقم زد که نیازی به جیره بندی آب نباشد.

خبر

امام جمعه مشهد: تحکّم برای حل آسیبهای فرهنگی در دانشگاهها بی تاثیر است
امام جمعه مشهد گفت: برای حل آسیبهای فرهنگی در دانشگاه ها، رفتار تحکّم آمیز 
بی تأثیر و محکوم به شکست است و باید راهبردهای غیرمستقیم را در دستور کار 

قرار داد تا با فضاسازی فرهنگی، زمینه اصلاح نابسامانی ها فراهم شود.
بــه گزارش ایرنا، به نقل از پایگاه اطلاع رســانی آیت الله ســید احمد علم الهدی، 
وی در دیدار با روســای دانشگاه ها، روســای نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشــگاه ها و هم چنین فرماندهان حوزه های بســیج دانشجویی استان افزود: 
شــیوع بی بندوباری ها و آسیب های فرهنگی در محیط دانشگاه از جمله مهم ترین 

چالش های امروز دانشگاه های کشور است.
وی ادامه داد: باید در ابتدا احصا شــود که در هر دانشگاه، چه تعداد استاد بسیجی 
وجود دارد و پس از این، اگر رویه یکســانی میان اساتید بسیجی در تعظیم شعائر 
دین و تکریم فرهنگ های سازنده وجود داشته باشد می توان به ایجاد یک فضای 
فرهنگی در ســطح دانشگاه های اســتان امیدوار بود.نماینده ولی فقیه در خراسان 
رضوی گفت: دانشــگاه و حوزه دو نهاد مقدس علمی هســتند که همواره در خط 

مقدم مبارزه با کمبودها و نارسایی ها، بازوی توانمند انقلاب و نظام بوده اند.
علم الهدی افزود: با همه خدمات ارزنده ای که حوزه و دانشــگاه به عنوان دو نهاد 

مقدس علمی در تاریخ انقلاب اســلامی از خود نشان داده اند اما متأسفانه در همه 
دوران هــا، این دو نهاد علمی در غربت معناداری محدود نگه داشــته شــده اند.او 
ادامه داد: این دســتگاه ها که در رأس امور هستند و همواره در خط مقدم مبارزه با 
کمبودها و نارســایی ها، مجاهدت های وافری از خود نشان داده اند اما خود در نظام 
اجرایی کشــور مهجور مانده و در معرض مشــکلات ناشی از کاستی ها قرار دارند 
که باید این شــرایط اصلاح شود.وی، شهدای دانشــگاه را الگوی مناسب جامعه 
دانشــگاهی کشور دانســت و افزود: به طور خاص، شهید چمران بارزترین مصداق 
شهدای دانشگاهی کشور است که دانش آموخته یکی از بهترین دانشگاه های دنیا 
بود و مدارک و درجاتی داشــت که می توانست در سایه آن، برای خود در هر نقطه 
از عالم زندگی مادی مناسبی فراهم کند اما با وجود همه این مسائل، شهید چمران 
وارد عرصه جهاد شــد.نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: این طور به نظر 
می رســد که این شهید والامقام از ابتدا به دنبال زندگی مادی و رفاه دنیایی نبود و 
به همین جهت، بی اعتنا به همه امکانات دنیوی راهی جنوب لبنان شــد تا در آن 
ایام که شــیعیان در این منطقه مظلومانه ذبح می شدند و یا دسته دسته در حملات 

تروریستی به شهادت می رسیدند تشکیلاتی برای دفاع از اسلام ایجاد کند.

علــم الهدی افزود: در آن ایام هیچ کس پیش بینی نمی کرد که در جریان مقاومت، 
یک حلقه محوری به نام »حزب الله« لبنان ایجاد شــود و در اثر آن، جوانان مؤمن 
و پاک باخته ای تربیت شوند که در نهایت، در معرکه جنگ 33 روزه صهیونیست ها 
را شکســت دهند اما شهید چمران به راه خود ایمان داشت و به ارزش هایی دست 

یافت که از هیچ طریقی قابل استحصال نبود.
وی ادامه داد: پس از پیروزی انقلاب هم شــهید چمــران همان صراط مجاهده 
را ادامه داد و دلبســته هیچ مقام و مســوولیتی نشد مگر این که ارتباط مستقیم با 
عرصه های جنگ و جهاد داشت.نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: بدون 
شک اگر شهید چمران در غائله پاوه نبود، کردستان به دست دشمن تسخیر می شد 
و ایران اســلامی در معرض تجزیه قرار می گرفت اما این شــهید چمران بود که 
متکی به باورهای عمیق دینی و البته عشــق به امام و انقلاب، از کشــور در برابر 

هجمه دشمنان دین خدا دفاع کرد.
علم الهدی افزود: اجرای برنامه های مربوط به جنگ نامنظم در دوران دفاع مقدس 
هم ابتکار دیگر شهید چمران بود که تا حد زیادی، نقشه های دشمن بعثی را برای 

پیشروی در خاک کشور ناکام گذاشت. 

با حکم وزیر میراث فرهنگی، شهردار مشهد دبیر شهرجهانی گوهرسنگ ها شد:

سند مشهد شهر جهانی گوهرسنگ ها به شهردار مشهد اعطا شد
با حضــور معــاون امور مجلــس، حقوقی 
و اســتان های وزارت میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایــع دســتی، مدیر کل 
و معاونــان اداره کل میــراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
سند مشهد شــهر جهانی گوهرسنگ ها به 
شــهردار مشــهد به عنوان دبیر این شــهر 
جهانی اعطا شــد، هم چنین شهردار مشهد 
به مدت دو ســال به عنوان دبیرشهر جهانی 
گوهرسنگ ها از سوی وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی منصوب شده 

است.
آمادگی کمک به تولید اشتغال در زمینه– 

سنگ های قیمتی را داریم
به گزاش صبح امروز شهردار مشهد درجلسه 
گوهرسنگ هاکه  شــهرجهانی  ســند  اعطا 
با حضور بــا معاون امــور مجلس، حقوقی 
و اســتان های وزیــر میــراث فرهنگی و 
گردشــگری و جمعی از اعضای شــورای 
اســلامی شهر و معاونان شهردار و مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی و معاونان برگزار شد، گفت: 
معتقد هستیم مشــهد ظرفیت تولید اشتغال 
بســیاری در حوزه ســنگ های قیمتی دارد 
و براین اســاس آمادگی کمــک به میراث 
فرهنگی برای راه اندازی کارگاه های خانگی 

جهت زنان سرپرست خانوار را داریم.
»ســید عبــدالله ارجائی« افــزود: معتقدیم 
جهانی بودن مشــهد موضوعی بدیهی است 
اما آن طور که باید به آن پرداخته نشده است.

وی اضافــه کرد: آن جایی کــه باید به این 
موضوع بپردازد وزارت میراث فرهنگی است 
اگر از باب معنوی و میراث فرهنگی بخواهید 
وارد شوید بهتر از مشهد پیدا نمی کنید، البته 
ما مخالف قدمت و آثار باســتانی نیستیم که 
دراین حوزه اصفهان و شــیراز هستند ولی 

معتقد هستیم مشهد چیز دیگری است.
شــهردار مشــهد تصریح کرد: در مشــهد 
مضجع شــریف حضرت رضا)ع( را داریم با 
بیش از یک میلیــون مترمربع فضای زیبا و 
نورانی که ۲4 ســاعته در طول سال درهای 
آن به روی مردم باز اســت و زائران در آن 
از بزرگ ترین  این یکی  تکریم می شــوند و 

ظرفیت های نه تنها مشهد بلکه کشور است.
ارجائــی با بیان اینکــه در کنار این ظرفیت 
مشــهد در حوزه میراث فرهنگی، تاریخی ، 
گردشگری، معادن و سوغات نیز بالا است، 
اظهار کرد: حدود 5۲درصد از اماکن اقامتی 
کشور در مشهد وجود دارد که در زمان پیک 
تنها 80 درصد آن پر اســت و این یعنی که 
در زمان پیک و غیر پیک زیرســاخت برای 
فعالیت وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 

جهت افزایش زائر فراهم است.
وی تصریح کرد: یکی از اقداماتی که میراث 
باید انجام دهد این اســت کــه از ظرفیت 
آژانس های مســافرتی سایر کشورها به ویژه 
کشورهای مسلمان و شیعه برای آوردن زائر 

به مشهد استفاده کند.
شهردار مشهد ضمن اشاره به اینکه در بحث 
معادن نیــز مقام معظم رهبری فرموده اند که 
معدن باید جای نفت را بگیرد، خاطرنشــان 
کــرد: در حــوزه معــادن از جملــه آهن و 
ســنگ های قیمتــی مانند فیــروزه و.. نیز 
خراسان رضوی و مشهد ظرفیت های بالایی 

دارند.
ارجائی ادامــه داد: اما در این میان باید دید 
در بحــث معادنی مانند آهــن و مس چقدر 
باید تلاش کنیــم و در مقابل آن چه میزان 
عایدمان می شــود و این تلاش و عایدی در 

حوزه سنگ های قیمتی چقدر خواهد بود؟.
وی افزود: خوشــبختانه در حوزه سنگ های 
قیمتی صنایع پایین دستی موردنیاز آن تقریباً 
وجــود دارد اما این در بحــث آهن و مس 
زیاد قابل توجه نیســت و بیشتر خام فروشی 

می کنیم.
شهردارمشــهد به روســتا »پیــوه ژن« در 
نزدیکی مشــهد اشــاره و اظهار کرد: این 
روستا حدود شــش هزار سال قدمت دارد و 
بیشــتر هنرمندانی که در زمینه  جواهرات 
و ســنگ های قیمتی در کشور و مشهد کار 

می کنند اهل این روستا هستند.
ارجائــی اضافه کرد: جواهرســازی و تراش 
ســنگ های قیمتی هنری است ظریف که 
می توان کارگاه های خانگی زیادی را دراین 
حوزه برای زنان سرپرســت خانــوار ایجاد 
کرد و در این حوزه وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی می تواند ورود پیدا 
کند.

وی بــا بیــان اینکــه وضع مــا در بخش 
جواهرات خوب اســت اما بیشتر واردکننده 
هســتیم خاطرنشــان کرد: عمده جواهر از 
ایتالیا و ترکیه وارد می شــود و باقیمت های 
آن چنانی معامله می شود که دراین حوزه نیز 

میراث می تواند ورود پیدا کند.
شــهردار مشــهد در ادامه گفــت: مدیریت 
شهری نیز آمادگی دارد به سهم خود در این 
حوزه کمــک کند اما نیازمند اقدامات عملی 
هستیم زیرا معتقد هستیم حوزه سنگ های 
قیمتی ظرفیت تولید شغل بالایی در استان 

و مشهد دارد.
ارجائی افــزود: در مجموع امیدواریم وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به اندازه ظرفیت های مشهد به این شهر نگاه 
کند و مشــهد را متفاوت با ســایر شهرها و 

استان ها ببیند.
توسعه صنایع دستی با کمک 

مجموعه های دانش بنیان
»هم چنیــن جــواد واحدی« معــاون امور 
مجلس، حقوقی و اســتان های وزیر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در 
حاشیه دیدار با »سید عبدالله ارجائی« و اهدا 
حکم وزیر به شهردار مشــهد که با حضور 
جمعی از اعضای شورای اسلامی شهر انجام 
شــد، گفت: طی حدود یک سال گذشته در 
حــوزه میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری اقدامات خوبی انجام  شده است.

وی افزود: برنامه های خوبی به ویژه در حوزه 
دانش بنیان در زمینه توســعه گردشــگری 
به ویژه صنایع دستی پیش بینی شده است که 
می تواند در شناســاندن این صنعت در دنیا 

بسیار موثر باشد.
معاون امور مجلس، حقوقی و اســتان های 
وزیــر میــراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی با بیان اینکه مهم ترین مشکلی 
که در حوزه صنایع دستی با آن موجه هستیم 
موضوع برندســازی است، اظهار کرد: برای 
رفع این مشــکل نیز اقداماتی انجام  شده و 
خواهد شد اما معتقد هستیم حمایت مدیریت 
شــهری به ویــژه در حوزه گوهرســنگ ها 

می تواند کمک زیادی به ما داشته باشد.
او تصریح کــرد: ایران دارای 11 شــهر و 
روســتای جهانی اســت، تبریــز، اصفهان، 
شــیراز،لالجین، کرمــان ، آبــاده ،زنجان 
،مریوان و روســتاهای خراشاد وقاسم آباد و 
کلپورگان است، مشــهد نیز در سال 13۹5 

این عنوان جهانی را کسب کرده است.
مرکز تجارت سنگ های قیمتی در مشهد 

ایجاد شود
نایب رئیس شــورای اســلامی شهر مشهد 
گفت: می تــوان مرکز تجارت ســنگ های 

قیمتی را در مشهد ایجاد کرد.
»مهــدی ناصحی« در مراســم اهدا حکم 
افزود:  گوهرسنگ ها«،  جهانی  دبیری«شهر 
شــعار دوره ششم مدیریت شهری و شورای 
کرامت  شهر  جهان  اسلامی شهر«مشــهد 
و برکت« اســت و یکی از اقتضائات جهان 

شهری مقصد بودن است.
وی اضافه کرد: بر همین اساس با توجه به 
موقعیت معنوی، تاریخی و جغرافیایی مشهد 
باید مقصد افــراد و گروه های مختلف برای 
اهداف گوناگون باشد که البته نکته کانونی 

آن زیارت است.
نایب رئیس شــورای اسلامی شهر مشهد با 
بیان اینکه از گذشته مشــهد مرکز فعالیت 
در حــوزه جواهرات و ســنگ های قیمتی 
بوده اســت، اظهار کرد: پیشــنهادی که در 
این حوزه داریم این اســت که با مشارکت 
ســرمایه گذاران و حوزه میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی مرکز تجارت 
ســنگ های قیمتی را در مشهد ایجاد کنیم 
که هم می تواند مقصد گردشــگری باشد و 
هم این تجارت را ساماندهی کند که دبیری 
شهر جهانی گوهرسنگ ها می تواند به تحقق 

آن کمک کند.
ناصحــی تصریح کــرد: اکنــون در طبقه 
فوقانی بــازار رضــا)ع( و بخش هایی دیگر 
واحدهــای تراش و فروش جواهرات به ویژه 
فیــروزه وجود دارد اما می تــوان مرکزی با 
استانداردهای روز ایجاد کرد که می تواند به 
بحث زیارت و گردشــگری نیز که در افق 
14۲0 تلاش داریم آن را به ۶0 میلیون نفر 

در سال افزایش دهیم کمک کند.

وی ادامه داد: همچنین معتقد هستیم حوزه 
تولید  زمینه  قیمتی می توانــد  ســنگ های 
اشــتغال کم هزینه و بالایی را برای مشهد 
فراهم کند که شــورای شهر آماده کمک به 

تحقق این موضوع را دارد.
همچنین در این جلسه ســیدجواد موسوی 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع 
دستی خراسان رضوی گفت: از حدود 300 
رشته صنایع دســتی کشور حدود 85 رشته 
در خراسان رضوی فعال است که ۲0 رشته 

مربوط و مرتبط با زیارت است.
او افزود: دبیر خانه شــهرجهانی گوهرسنگ 
هــا از ســال 13۹5 آغاز بــه کار کرده و تا 
کنون اقدامات  چشــمگیری در حوزه های 

فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی دارد.
موســوی گفت: این اقدامات شــامل ایجاد 
۲ موزه تخصصی گوهر ســنگ، ســاخت 
و راه انــداری هنرســتان های تخصصی در 
این حوزه، ایجــاد آکادمی ها و لابراتوارهای 
تخصصی  و مراکز علمی پژوهشــی ازجمله 
زیر ســاخت هایی اســت که پس از جهانی 

شدن مشهد ایجاد شده است.
او تصریح کرد: برگزاری تور های تخصصی 
جمو تورسم مانند دشت عقیق بایگ و...نیز 
پس از جهانی شدن به شکل تخصصی راه 
اندازی شده است، امتیاز تاسیس اولین مرکز 
نوآوری زیورآلات امتیازی است که معاونت 
علمی ریاست جمهوری بعد جهانی شدن به 

مشهد اعطا کرده است.
موســوی اظهار کرد: در حال حاضر بیش از 
۶0 درصد از نگین کشور در مشهد استفاده و 
بر روی کار نشانده می شود، استاندارد تراشی 
گوهر های قیمتی  حرکتی رو به جلو پس از 

جهانی شدن مشهد است.
»شــهرجهانی  دبیــری  حکــم  درادامــه 
گوهرســنگها« به نمایندگی از وزیر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی به 

شهردار مشهد اهدا کرد.
گفتنی اســت که در این دیدار معاون وزیر 
میراث فرهنگی ،گردشگری و صنایع دستی 
سند شهرجهانی گوهرســنگ ها  را به سید 
عبدالله ارجائی شیرازی شهردار مشهد اعطا 

کرد.


